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Visszatért a Szpari!

Vissza bizony, csakúgy, mint tavasz végén az élvonalba, nyár végén a valódi hazai pályára! Az új Nyíregyházi
Stadion elsõ hivatalos mérkõzése a Fehérvár FC elleni fordulatos, gólgazdag döntetlennel végzõdött. A hozzáállásá-
ért, küzdõszelleméért a csapat is dicséretet érdemelt, de a telt házat vonzó meccsen legalább ennyire fontos volt a
város vadonatúj sportlétesítménye, a multifunkciós aréna, mely szintén sok elismerést kapott. A Nyíregyháza Spar-
tacus új, modern otthonában az õsi rivális Debrecent fogadja szeptember második felében. (Részletek a 10. oldalon.)

Közel 5000 diák vállalt
munkát

Megközelítette az ötezret azoknak a 16 éven felüli
diákoknak a száma, akik munkát vállaltak Szabolcs-
Szatmár-Bereg vármegyében idén a „Nyári diákmun-
ka 2024.” elnevezésû központi munkaerõ-piaci prog-
ram keretein belül. Nyíregyházán több mint 600 fia-
talt foglalkoztattak az önkormányzati rendszerben.

Több mint száz iskolatáskát adományoztak
102 darab iskolatáska, több mint 80 egyéb tanszer –

ez a mérlege az idei Ne dobd ki az iskolatáskád ado-
mánygyûjtõ akciónak. Nyíregyháza önkormányzata és
az Észak-Alföldi Környezetgazdálkodási Nonprofit Kft.
évek óta meghirdeti a kezdeményezést, amelyben hasz-
nált, de még jó minõségû eszközöket gyûjtenek rászoru-
ló gyermekek számára.

Nagy mosollyal az arcukon vették át a gyerekek az
iskolatáskákat a Nyíregyházi Család- és Gyermekjóléti
Központ Május 1. téri épületében augusztus 29-én. A rá-
szorulókat már évek óta segíti nyár végén az Észak-Al-
földi Környezetgazdálkodási Nonprofit Kft. és a nyíregy-
házi önkormányzat közös akciója, amelyben iskolatás-
kákat és tanszereket gyûjtenek.

– Intézményünk egész évben kiemelt figyelmet fordít
arra, hogy támogatást nyújtson a nehéz körülmények kö-
zött élõ, otthontalanná vált gyermekes családoknak. Az
év folyamán vannak olyan kiemelt idõszakok, mint a tan-
évkezdés, amikor fokozott figyelemre és támogatásra van
szükség, ilyenkor igyekszünk még intenzívebb segítsé-
get nyújtani – mondta Szanyi Orsolya, a Nyíregyházi
Gyermekjóléti Alapellátási Intézmény vezetõje.

A táskákat nem üresen kapták a gyerekek, a szintén
felajánlásokból összegyûjtött tanszerek kerültek bele,
mappák, füzetek, tolltartók és íróeszközök. – Intézmé-

nyünk a szolgáltatások mellett számos felajánlást fogad
és továbbít azoknak, akik a látókörünkben vannak. Eh-
hez egyre több szervezet csatlakozik, és különösen örü-
lünk, hogy az Észak-Alföldi Környezetgazdálkodási
Nonprofit Kft. már második éve választott minket partne-
réül. Az általuk gyûjtött felajánlásokat így olyan csalá-
dokhoz juttathatjuk el, akikkel mi szoros kapcsolatban
állunk – nyilatkozta Lengyelné Pogácsás Mária, a Nyír-
egyházi Család- és Gyermekjóléti Központ intézmény-
vezetõje. Az intézmények életében a karácsony után a
tanévkezdés a második legintenzívebb idõszak az ado-
mányozás szempontjából.

Kettõs cél
A társaság jótékony felhívásának a segítségnyújtáson túl

egy másik fontos üzenete is van. – Arra törekszünk, hogy
az emberekben tudatosítsuk az újrahasználat fontosságát.
Ez azt jelenti, hogy azokat a tárgyakat, amelyek számunkra
már nem hasznosak, például esztétikai okokból, ne dob-
juk ki azonnal a szemétbe, mert másoknak még haszno-
sak lehetnek. Az akció másik fontos része az adomány-
gyûjtés, amellyel azon családokat igyekszünk támogatni,
akiknek anyagi helyzetük miatt nehézséget jelent a tan-
évkezdés – nyilatkozta Petró Árpád, az Észak-Alföldi
Környezetgazdálkodási Nonprofit Kft. cégvezetõje.

Erõs szociális ellátórendszer
– Nyíregyháza város szociális ellátórendszere erõs lá-

bakon áll. Fontos a város szociális osztályán dolgozók
munkája, de nekik szükségük van azokra a közvetítõ és
segítõ szervezetekre, mint a Nyíregyházi Gyermekjóléti
Alapellátási Intézmény, illetve a Nyíregyházi Család- és
Gyermekjóléti Központ. Itt több száz munkatársról van szó,
akik nélkül Nyíregyháza szociális ellátórendszere nem
mûködhetne – mondta Jászai Menyhért alpolgármester.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Augusztus 21-én Román István vármegyei fõispán, dr.
Kovács Ferenc, Nyíregyháza polgármestere és Nagyné
Hermányos Zsuzsanna, a Nyíregyházi Szociális Gondo-
zási Központ igazgatója összegezték a nyári diákmunka-
program eredményeit, melyet a Nemzetgazdasági Mi-
nisztérium a fiatalkori inaktivitás csökkentésére, a korai
munkatapasztalat- és munkajövedelem-szerzés elõsegí-
tésére hirdetett meg. Szabolcs-Szatmár-Beregben a fog-
lalkoztatott fiatalok száma megközelítette az 5000-et.

A fõispán elmondta, a cél az volt, hogy több diákot
tudjanak foglalkoztatni Nyíregyházán és a vármegyében,
mint az elmúlt években. Ennek érdekében a központi
költségvetésbõl 600 millió forintot kaptak, és további 100
millió forintot csoportosítottak át diákmunkára, így össze-
sen közel 700 millió forintot biztosítva a programra.

Az önkormányzatok jelentõs részt vállaltak a prog-
ram lebonyolításából, Nyíregyházán 615 diákot fog-
lalkoztattak. – A szociális és kulturális szektorban, pél-
dául múzeumokban, könyvtárakban, mûvelõdési köz-
pontokban, a Sóstó-Gyógyfürdõk Zrt.-nél és a TDM iro-
dánál is dolgoztak diákmunkások. Ez a megközelítés
jól illeszkedik a városvezetés programjához, amely
évek óta arra törekszik, hogy új munkahelyeket hoz-
zon létre, és ezeket fiatalokkal töltse be – emelte ki
dr. Kovács Ferenc polgármester.

A Nyíregyházi Szociális Gondozási Központban 20 diák
vállalt munkát napi 6 órában. A fiatalok elsõsorban a nap-
pali ellátás keretein belül dolgoztak, ezek között az idõs-
klubokban, illetve a nappali ellátó központban. A köz-
pont vezetõje kiemelte, szociális szakemberként fontos-
nak tartja, hogy a diákok megismerhették a szociális
szakma szépségeit és kihívásait. Hozzátette, a diákok
különbözõ munkakörökben vettek részt, mindezt mun-
kaszerzõdéssel és megfelelõ felügyelettel végezték.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)
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Változások és újítások a 2024/25-ös tanévben
Idén is felkészítették a pedagógusokat a 2024/2025-ös

tanév menetére a Szabolcs-Szatmár-Bereg vármegyei
szakmai tanévnyitó konferencián, melyet az elmúlt évek-
hez hasonlóan most is a Kodály teremben tartottak. A
programon ismertették az új tanévben várható módosítá-
sokat és újításokat is.

A Cantemus leánykórusa nyitotta meg a múlt hétfõ
délutáni szakmai tanévnyitót a Kodály Zol-
tán Általános Iskola Kodály termében,
ahol a vármegyében található intézmé-
nyek vezetõit tájékoztatták arról, mi
várja õket az idei tanévben. Dr.
Maruzsa Zoltán, a Belügyminisztéri-
um köznevelési államtitkára el-
mondta: minden évben megtartják
ezt a konferenciát az összes várme-
gyében, hogy ismertessék az újdonsá-
gokat, ezáltal is segítve az igazgatók fel-
készülését.

Teljesítményértékelés
az eredményességért

– Az elõttünk álló tanévben jó pár újdonság várha-
tó. Ilyen a teljesítményértékelés, ez kiterjed a peda-
gógusokra és az igazgatókra egyaránt. Bár eddig is
természetesen értékelnie kellett az igazgatóknak a
pedagógusok munkáját, de nem volt ennek országos
rendszere, miniszteri utasítása, hogy milyen módon
történjen, most viszont lesz. Így 2025 nyarától a most
megadott teljesítménycélok alapján az alkalmazot-
takat és a vezetõket is értékelni fogják az õ felettese-
ik. Ettõl azt várjuk, hogy a rendszer egészének az ered-
ményessége javuljon – számolt be a változásokról az
államtitkár.

Folytatódik a béremelési program

A pedagógusok bérérõl is szó esett. A köznevelési ál-
lamtitkártól megtudtuk: a 2024. január 1-jén életbe lé-
pett 32,2 százalékos béremelésen felül még várható eme-
lés. A kormány tervei szerint jövõ év január 1-tõl a diplo-
más átlagbérek 80 százalékát meg kell majd haladnia a

pedagógusok bérének. Ez alapján 820 ezer forintos brut-
tó fizetést szeretnének megcélozni, melyhez vár-

hatóan egy 21 százalékos béremelésre lesz
szükség.

Az iskolai rendszerekben is lesznek vál-
tozások: az orvosi igazolások például telje-
sen digitálisan az EESZT-n keresztül lesznek
elérhetõek, melyeket az orvos állít ki és tölt
fel a rendszerbe. Továbbá a pedagógusok-

nak 2025-tõl új továbbképzési rendszere lesz.
Mindezek mellett tovább fejlesztik majd a

digitális környezeteket az intézményekben.

A második félévben kezdõdnek
a mérések

Az Oktatási Hivatal képviseletében dr. Puszter Ber-
nadett köznevelési elnökhelyettes adott tájékoztatást
a felmérésekrõl. Elmondta: elsõ félévben még nem kez-
dõdnek meg a különbözõ mérések. – Nem változnak
az évfolyamok és a mérési területek sem, a tanév rend-
jében már megjelentek az idõpontok, egy hónappal rö-
videbb lesz az erre szánt idõszak – fogalmazott, egy-
ben kérte az intézmények vezetõit, biztassák a szülõ-
ket arra, hogy gyermekeik mérési eredményeit figyel-
jék. Az elnökhelyettes elárulta: idén az érettségi me-
nete nem változik.

Az oktatás és munkahelyteremtés
összekapcsolódik

Dr. Kovács Ferenc, Nyíregyháza polgármestere köszön-
tõjében hangsúlyozta: a város önkormányzata prioritás-
nak tekinti az oktatást, azonban a legfontosabb projekt
jelenleg az új munkahelyek teremtése, melyek kialakí-
tása 4 éve indult és lassan célba ér. – A következõ évben
két nagy beruházó, a dél-koreai W-Scope és a német
Boysen tervezi az elsõ ütem elindítását, mely több száz
új munkahelyet jelent. Az az energia, melyet önök be-
fektetnek a fiataljaink tanításába, nevelésébe, akkor tel-
jesedhet ki és az eredmények, hozamok is akkor lehet-
nek a legjobbak, ha körbe érnek a dolgok – emelte ki,
majd hozzáfûzte: reméli, az új munkahelyekkel és a
megfelelõ oktatási színvonallal a fiatalok egyre inkább
itthon tervezik majd a jövõjüket, hiszen ez a legnagyobb
kihívás.

(Szerzõ: Csatári Jázmin Abigél)

Zöld környezet, fontos témák: a botanikus kertben ülésezett az Idõsügyi Tanács
Kihelyezett ülést tartott Nyíregyháza Megyei Jogú Vá-

ros Idõsügyi Tanácsa augusztus 27-én délelõtt, ezúttal a
Tuzson János Botanikus Kertben. Az intézmény nyugal-
mazott vezetõje, Boronkay Ferencné mutatta be a nö-
vényritkaságokat a résztvevõknek, akik többek között az
idõsek világnapi rendezvény részleteit is egyeztették a
találkozón.

Zöld környezetben, árnyékot adó fák és növények kö-
zött találkoztak múlt hét kedden az Idõsügyi Tanács tag-
jai. Ezúttal a Tuzson János Botanikus Kert biztosította az
ülés helyszínét, ahol a Nyíregyházi Egyetem elnöke is
köszöntötte a látogatókat.

Hagyományõrzõ és látogatóhely

Dr. Hárskuti János kiemelte, egyszerre fontos számukra
a hagyományok tisztelete és a megújulás is, az pedig
külön öröm, hogy egykori fõiskolások és egyetemisták
visszatérnek a kertbe. – Kiemelt szerepe van a botani-
kus kertnek, nagyon büszkék vagyunk rá, hogy az egye-
tem területén van és nemcsak a vendégek fogadására
alkalmas, hanem általában elkápráztatja az ideérkezõ-
ket is. Igyekszünk a magunk eszközeivel, a munkatár-
saink segítségével megfelelõ módon karbantartani, ápol-
ni, hogy bárki, aki idejön, örömét lelje abban az idõ-
ben, amit a kertben tölt – nyilatkozta a Nyíregyházi
Egyetem elnöke.

Elbûvölõ zöld oázis

Az ülés résztvevõivel Boronkay Ferencné, az Idõsügyi
Tanács egyik tagja és egyben a botanikus kert nyugalma-

zott vezetõje ismertette meg a többhektáros terület múlt-
ját, illetve növényritkaságait. A Japán kertben kezdték a
sétát, ahol tündérrózsák, lótuszok, liliomfa és bambusz
szemlélteti, hogy a japán kultúrában milyen fontos sze-
repet játszik a természet és annak kapcsolata az ember-
rel. Átsétáltak a látványparkon, ahol helyet kap az Élet
fájának elnevezett terület, majd az óriás hegyi mamutfe-
nyõ történetét is megismerték. A világon a legmagasabb
példány több mint 80 méter, a legidõsebb pedig 3500
éves.

A városi látványosságok felfedezése

Az Idõsügyi Tanács tagjai mindig meglátogatják a vá-
rosi beruházásokban elkészült intézményeket, de az olyan
helyi látványosságok sem maradhatnak ki, mint a botani-
kus kert. – Nyáron, amikor a hõség elõl menekülünk, jól-
esik kicsit a természetben tartózkodni. A jövõben is az a
szándékunk, hogy megtekintsük az újabb épületeket és
beruházásokat, amelyek az utóbbi években készültek.
Szándékunkban áll az új stadiont is megtekinteni és egy
kicsit bejárni, hogy közelebbrõl is megismerkedjünk ez-
zel a szép, új létesítménnyel – mondta Telepóczkiné Far-
kas Márta, az Idõsügyi Tanács titkára.

Színes õszi programkínálat

Az õszi-téli idõszak mindig aktív az idõsek számára.
Miután október elsején van az idõsek világnapja, így a nyír-
egyházi programokról is egyeztettek a résztvevõk, másrészt,
az Alkotó Idõsek pályázatot is ilyenkor mutatják be. Ezen
kívül õsszel ismét kezdetét veszi a népszerû Szépkorúak
Akadémiája is. – A várost érintõ, vagy a helyi születésû

személyekhez, illetve jubileumokhoz kapcsolódó témákat
veszünk elõ. Neves elõadókat sikerült megnyernünk, pél-
dául fõiskolai docenst és habilitált professzort, így széles
spektrumot képviselõ, érdekes elõadásokra számíthatunk.
Emellett a város régi épületeinek megmentésérõl is beszé-
lünk, egy fiatal építész vezetésével. Különösen figyelem-
felkeltõ elõadásunk lesz például „Túlélési technikák a szép-
korúak számára a közlekedésben” címmel – tette hozzá
az Idõsügyi Tanács titkára. Ezen az elõadáson szóba kerül-
nek majd többek között a rolleresek, kerékpárosok, és erre
az alkalomra is egy profi szakembert hívtak meg.

A Szépkorúak Akadémiája az õszi hónapokban is a
Szabadság tér 9. szám alatt található Váci Mihály Kul-
turális Központ második emeleti elõadótermében várja
az érdeklõdõket öt alkalommal, szerdánként délután
három órától. Az elsõ elõadás szeptember 18-án lesz.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)
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Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata tö-
rekszik arra, hogy jól célzott, valós segítséget nyújtson a
gyermekes családok, egyedülálló szülõk, tanulni vágyó
és helyben maradó fiatalok számára. Így az iskolakez-
déssel járó nehézségek enyhítésére például több éve nyújt
támogatást tanszercsomag formájában. A Szociális és
Köznevelési Osztály összegyûjtötte, milyen formában se-
gít az önkormányzat – nem csak szeptember környékén.

Tanszertámogatás alsósoknak
Minden év szeptemberben a nyíregyházi székhelyû

általános iskolába beiratkozott, állandó nyíregyházi la-
kóhellyel rendelkezõ alsó tagozatos általános iskolai ta-
nulók (1–4. évfolyam, rászorultságtól függetlenül) részé-
re tanszercsomagot nyújt az önkormányzat, az iskolai
évfolyam szükségletének megfelelõen. A csomagot a kis-
diákok a tanév elsõ napjaiban kapják meg.

Iskolakezdési támogatás felsõsöknek
2024. évtõl új típusú támogatást vezettek be iskola-

kezdési támogatás néven, mely szintén a gyermekes csa-
ládok megsegítését szolgálja. Ezen támogatást az arra
kijelölt formanyomtatványon – rendkívüli települési tá-
mogatás – szükséges megigényelni. A támogatás igazol-
tan nyíregyházi székhelyû általános iskolába beiratko-
zott, állandó nyíregyházi lakcímmel rendelkezõ felsõ
tagozatos általános iskolai tanuló (5–8. évfolyam rászo-
rultságtól függõen) jogán állapítható meg a szülõ, törvé-
nyes képviselõ részére. A támogatás iránti kérelem éven-
te egy alkalommal, augusztus 1. és október 31. között
nyújtható be a helyi rendeletben meghatározott jövedel-

Indul az iskola:  ellátások gyermekes családoknak
mi feltételek teljesülése esetében. Családban az egy fõre
jutó havi jövedelem nem haladhatja meg a 114 000 fo-
rintot, egyedülálló szülõ esetében a 119 700 forintot. A
támogatás mértéke gyermekenként 7000 forint.

Pénzbeli támogatás
A települési önkormányzat jegyzõje annak a gyermek-

nek/fiatal felnõttnek, aki rendszeres gyermekvédelmi
kedvezményre jogosult, illetve hátrányos/halmozottan
hátrányos helyzetû – egy évben – két alkalommal (au-
gusztus, illetve november hónapban) pénzbeli támoga-
tást folyósít: a rendszeres gyermekvédelmi kedvezmény-
ben részesülõk esetében 6000 forint, a hátrányos és hal-
mozottan hátrányos helyzetûek esetében 6500 forint a
támogatás összege.

Nem csak év elején
Nemcsak tanév elején, hanem a tanév ideje alatt is

különbözõ támogatások vehetõk igénybe rászorultságtól
függõen, mint például a havi étkezési térítési díjtámoga-
tás, a helyi járatú autóbusz-közlekedési támogatás, illet-
ve a szünidei gyermekétkeztetés – az õszi, téli és tava-
szi szünet idején.

Havi étkezési térítési díjtámogatás
Azok, akik nem részesülnek rendszeres gyermekvédel-

mi kedvezményben, nem jogosultak ingyenes és kedvez-
ményes étkeztetésre és legfeljebb két általános iskolai
vagy középiskolai tanulmányokat folytató gyermekrõl
gondoskodnak, havi étkezési térítési díjtámogatást igé-
nyelhetnek az önkormányzattól. A támogatás igénybe-
vételéhez a családban az egy fõre jutó havi jövedelem
nem haladhatja meg a 114 000 forintot, egyedülálló szü-
lõ esetében a 119 700 forintot. A támogatás mértéke gyer-
mekenként havonta 6000 forint.

Autóbusz-közlekedési támogatás
A helyi járatú autóbusz-közlekedési támogatást nyír-

egyházi lakóhellyel (állandó lakcím) rendelkezõ, alap-
vagy középfokú tanintézettel tanulói jogviszonyban álló
rendszeres gyermekvédelmi kedvezményre jogosult gyer-

mek, illetve a halmozottan hátrányos helyzetû gyermek
törvényes képviselõje igényelheti, a rendszeres gyermek-
védelmi kedvezményre jogosult esetében a lejárt bérlet-
jegy ellenértékének 50 százalékát, míg a halmozottan
hátrányos helyzetû jogosult vonatkozásában a lejárt bér-
letjegy ellenértékének 80 százalékát a szülõ/törvényes
képviselõ nyilatkozatában meghatározott személy részére
fizeti ki az önkormányzat.

Szünidei gyermekétkeztetés
Az intézményi étkeztetés mellett évközben is a szüne-

tek ideje alatt szünidei gyermekétkeztetés vehetõ igény-
be. Az önkormányzat ennek keretében a rendszeres gyer-
mekvédelmi kedvezményben részesülõ hátrányos/halmo-
zottan hátrányos helyzetû gyermek részére ingyenesen
biztosítja a déli meleg fõétkezést. Az önkormányzat fel-
hívja a figyelmet, hogy az érintett családok részére a tá-
mogatásról szóló tájékoztatással együtt megküldik a kitöl-
tendõ formanyomtatványt a tanév elején. Az étkeztetés
igénybevételében segítséget nyújtanak a Nyíregyházi Csa-
lád- és Gyermekjóléti Központ munkatársai is.

További információk, személyesen
A támogatásokról részletesebb tájékoztatás elér-

hetõ a https://varoshaza.nyiregyhaza.hu/ugyintezes/
szocialis-es-koeznevelesi-osztaly-uegyei linken, vagy
személyesen az Ügyfélszolgálati Centrum (4400 Nyír-
egyháza, Kossuth tér 1.) 25-26-os ablakainál. Telefo-
non a Szociális és Köznevelési Osztály munkatársai-
tól kérhetõ felvilágosítás a 06-42/524-585-ös és a 06-
42/524-586-os telefonszámokon.
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Megvalósul a Butykán áthaladó Nagykállói út korszerûsítése

Növekvõ támogatás, erõsödõ társadalmi háló:
civil szervezetek kerekasztala Nyíregyházán

A Nyíregyházi Déli Ipari Park infrastrukturális fejlesz-
téséhez kapcsolódva több beruházás is zajlik. A park te-
rülete 640 hektárral bõvül, ami miatt szükség van a ka-
pacitások növelésére, hogy a terület alkalmas legyen
munkahelyteremtõ világcégek befogadására. Az egyik
fontos projekt a Nagykállót és Butykát összekötõ út át-
építése, amelynek már vannak olyan részei, ahol szilárd
útpályát építettek.

A Nagykállói út, Nyíregyháza egyik fontos közlekedé-
si szakasza jelentõs korszerûsítésen megy keresztül az
ipari park fejlesztési projekt I. ütemében. A cél a közle-
kedési biztonság növelése és a forgalmi hatékonyság ja-
vítása a Butyka településrészen átvezetõ szakaszon.

Közvilágítást is telepítenek

A projekt során az út teljes hosszában, a Butykai úttól
az Újsortanya útig 4375 méteren új, 7,5 méter széles asz-
faltburkolatot építenek ki, kétszer egy sávos kialakítás-
sal. A forgalomtechnikai számítások alapján, ahol szük-
séges, 3 forgalmi sávot készítenek a biztonságos kanya-
rodás érdekében. Az egész szakaszon közvilágítást is te-
lepítenek, hogy a közlekedés éjszaka is biztonságos le-
gyen.

Jelzõlámpás forgalomszabályozás

A forgalom minél kisebb mértékû zavarása érdekében a
kivitelezõk félpályás lezárásokat alkalmaznak, jelzõlám-
pás és idõszakosan kézi forgalomszabályozás mellett. Az
útszakasznak már vannak olyan részei, ahol szilárd pályát
építettek. – Az építkezés szakaszokra bontva történik, lám-
pás forgalomirányítással biztosítjuk a kivitelezés haladá-
sát, ugyanakkor lehetõséget biztosítunk a közlekedõknek
is. Ezért elõfordulhat, hogy hosszabb várakozási idõkkel
kell számolni. A szakasz hossza közel 4,4 km, és bár a
végleges állapotot még nem láthatjuk, most is észlelhe-

tünk olyan részeket, amelyek majdnem teljesen elkészül-
tek – nyilatkozta kérdésünkre Pató István.

Csapadékvíz-elvezetés
A Városfejlesztési és Városüzemeltetési Osztály osz-

tályvezetõje hozzátette, a csapadékvíz elvezetésének
kiépítése a Debreceni úttól az Újsortanyai elágazásig
teljesen elkészült. A keresztcsatornák és víznyelõ aknák
a késõbbi ütemekkel együtt épülnek ki. Az út bal oldalán
kialakított nagyszelvényû vízelvezetõ árok is végleges,
és a tervezett összekötõ átereszeket a közeljövõben feje-
zik be. A terület vízelvezetését az Asszonylaposi szivár-
gó biztosítja, a szükséges elõzetes kotrási és tisztítási
munkák is befejezõdtek.

Buszöblök, gyalogátkelõk
A belterületi szakaszon, a meglévõ autóbusz-megál-

lóhelyek környezetében új buszöblöket alakítanak ki,

amelyek biztonságos gyalogos-átkelõhelyekkel is ren-
delkeznek majd. Ezen kívül új okoszebrák épülnek a
Butykai úttal párhuzamosan és a Bajcsy-Zsilinszky ut-
cai csatlakozás közelében. Gyalogos-átkelõhelyeket
alakítanak ki a Nagykállói gyûjtõúton is, különösen az
autóbuszöblök közelében. Pató István kifejtette, hogy a
kivitelezési munkálatok elõtt alapos és részletes terve-
zési folyamat zajlott. – Folyamatosan egyeztetjük és
koordináljuk a kivitelezési munkálatokat, hogy a teljes
szakasz minél hamarabb elkészüljön a tervezett kerék-
páros hálózattal. A projekt összetettsége miatt a munka
idõigényes, és kérjük a lakosság türelmét, akiket a le-
hetõ legkevesebb mértékben igyekszünk terhelni – fo-
galmazott. A kivitelezés során készülnek a hírközlési
és közvilágítási alépítmények is. A Nagykállói út fej-
lesztése nemcsak a közlekedés hatékonyságát növeli,
hanem jelentõs lépést jelent a közlekedési biztonság
javítása és a településrész infrastruktúrájának moderni-
zálása felé.

(Szerzõ: Szabó Gabriella)

Kerekasztal-beszélgetést szervezett a Szabolcs-
Szatmár-Bereg Vármegyei Civil Közösségi Szolgáltató
Központ a vármegyeházán augusztus 27-én. Az esemé-
nyen dr. Kecskés Péter, a Miniszterelnökség Civil Kap-
csolatok és Társadalmi Konzultáció Fõosztályának veze-
tõje tartott elõadást a civil szektort érintõ legfrissebb té-
mákról.

Szabolcs-Szatmár-Bereg vármegyében több rendezvény
valósult meg a Nemzeti Együttmûködési Alap támogatá-
sával. A legutóbbi nyíregyházi kerekasztal-beszélgetés
során civil szervezetek osztották meg tapasztalataikat,
és tájékoztatást kaptak további pályázati lehetõségek-
rõl. Az esemény célja a civil szektor megerõsítése és a
helyi közösségi kezdeményezések támogatása volt, hang-
súlyozva a pályázati források hatékony kihasználásának
fontosságát.

Nélkülözhetetlen szerep a társadalom
támogatásában

– Szeretnénk megismerni a civil rendszer mûködését
és a támogatáspolitikával kapcsolatos tapasztalataikat.
Különösen érdekel minket, hogyan vélekednek a nyári
programokról és a jelenlegi nehéz gazdasági helyzetben
szerzett tapasztalataikról. A rendezvény egyúttal köszö-
netnyilvánító jellegû is, hiszen számunkra kiemelten fon-
tos, hogy a civil szervezetek folyamatosan támogatják
az embereket. Közösséget szerveznek, élményt adnak,
és segítséget nyújtanak a legkisebb faluktól kezdve a me-

gyeszékhelyekig. A gazdasági nehézségekkel küzdõ idõ-
szakban különösen értékes, hogy létezik egy társadalmi
háló, amelyet a civil szervezetek jelentõs mértékben for-
málnak. E rendezvény során csak a köszönet hangján tu-
dunk feléjük szólni – mondta el Kiss András, a Szabolcs-
Szatmár-Bereg Vármegyei Civil Közösségi Szolgáltató
Központ operatív igazgatója. Baracsi Endre, a Szabolcs-
Szatmár-Bereg Vármegyei Közgyûlés alelnöke köszöntõ-
beszédében kiemelte, a vármegyénkben nemcsak a civil
szervezetek száma, hanem az aktivitásuk is jelentõsen
nõtt.

Növekvõ források, erõsödõ civil szféra

Dr. Kecskés Péter, a Miniszterelnökség Civil Kapcso-
latok és Társadalmi Konzultáció Fõosztályának vezetõje

elmondta, hogy Szabolcs-Szatmár-Bereg vármegye a ci-
vil pályázati rangsorban a második helyen áll. – Évrõl
évre növeljük a forrásokat a civil szervezetek számára,
legyen szó mûködésrõl, szakmai programokról vagy ren-
dezvényekrõl. Minden vármegyében mûködtetünk egy
civil központot, amely ingyenes szolgáltatásokat kínál a
civil szervezetek számára. Ugyanakkor fontos számunk-
ra, hogy megismerjük és megértsük, hogyan élik meg a
civil szervezetek ezt a támogatást, és milyen hatással
van rájuk a források növekedése. A falusi és városi civil
alapok mellett a nemzeti együttmûködési alapok is tá-
mogatásokkal járulnak hozzá a civil szektor fejlõdésé-
hez. Érdeklõdünk az adminisztrációval kapcsolatos ta-
pasztalataikról is, például, hogy érzékelik-e az elszámo-
lások egyszerûsítését és az egyéb változásokat a támo-
gatási rendszerben. Számunkra fontos, hogy folyamato-
san javítsuk és igazítsuk támogatási rendszerünket a ci-
vil szervezetek igényeihez – részletezte dr. Kecskés Pé-
ter, a Miniszterelnökség Civil Kapcsolatok és Társadalmi
Konzultáció Fõosztályának vezetõje.

Sikeres civil stratégiák

Dr. Kecskés Péter kiemelte, a civil szervezetek jövõje
szempontjából kulcsfontosságú az utánpótlás biztosítása,
és a fiatalok bevonása. Emellett hasznos megnézni, hogy
más vármegyékben milyen jól mûködõ gyakorlatok van-
nak, amelyeket az itt mûködõ szervezetek is átvehet-
nek.

(Szerzõ: Szabó Gabriella)
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Ismét melegebb volt a tél, kevesebb fûtéssel
Újra melegebb volt az idõjárás az elmúlt fûtési sze-

zonban a korábbi évhez képest, így a lakossági fogyasz-
tóknál megtakarítás keletkezett. Az elszámolásokat pe-
dig már ki is küldte a NYÍRTÁVHÕ az elmúlt napokban.
Az idei évtõl egy új változás értelmében lehetõség van
arra is, hogy a megtakarításokat jóváírják a következõ
havi számlákban.

A HungaroMet mérései alapján a 2023/2024-es tél volt
a legenyhébb 1901 óta, a középhõmérséklet átlagban 3,7
Celsius-fokkal meghaladta az 1991–2020-as éghajlati
normált. Az enyhe idõjárásnak köszönhetõen kevesebbet
fûtöttek a nyíregyháziak is, ez a NYÍRTÁVHÕ elszámolá-
sában is látszik.

télen, emiatt a lakossági fogyasztóinknál megtakarítások
keletkeztek. A megtakarítás szaldója 70 millió forint, ez
abból áll, hogy 110 millió forintot visszaadunk a fogyasz-
tóinknak, ennyi volt igazából a megtakarítás és 40 millió
forint túlfogyasztás volt, így a kettõnek a szaldója a 70
millió forint. Az idei évtõl egy jogszabályváltozás miatt
lehetõségünk van arra, hogy a megtakarításokat jóváír-
juk a következõ tárgyhavi számlákban. Amennyiben a
fogyasztók ezt nem szeretnék, hanem egy összegben kérik
a megtakarítást, akkor arra kérjük õket, hogy írásban jut-
tassák ezt el e-mailben a nyirtavho@nyirtavho.hu-ra vagy
pedig a Vay Ádám körúton adják le az írásos kérvényt –
hívta fel a figyelmet Joó László, a NYÍRTÁVHÕ ügyveze-
tõ igazgatója.

Használati meleg víz

A fogyasztókat az elmúlt napokban már értesítették is
az esetleges megtakarításokról vagy tartozásokról. Van
egy másik elszámolása is a NYÍRTÁVHÕ-nek, ez a hasz-
nálati meleg víz. Megtörténtek a leolvasások, de itt mi-
nimális a különbség a már korábban alkalmazott átlagok
és a ténylegesen kialakult között, nagyjából négymillió
forint. Ezt fogják visszaadni a fogyasztóknak.

Korszerûsítések, karbantartások

A nyári idõszakban felújítási, karbantartási munkákat
végez a társaság. – A beruházási, felújítási munkákkal

végeztünk, az utolsó tervezett munka a Pazonyi téren
egy használati melegvíz-rendszer rekonstrukciója volt, de
zöldterületen. A karbantartásokkal is végeztünk, várjuk
a fûtési idõszakot, elvégeztük az összes tervezett mun-
kát. Természetesen elõfordulhatnak majd meghibásodá-
sok, de igyekszünk erre is odafigyelni, van külön csapa-
tunk, akik ezt folyamatosan figyelik. Várjuk a telet – tet-
te hozzá Joó László. A NYÍRTÁVHÕ mintegy 16 ezer la-
kossági fogyasztót és 1000 közületet, üzletet és intézmé-
nyi fogyasztót szolgál ki Nyíregyházán.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Jóváírhatják a megtakarítást
– Az elmúlt fûtési idény ismét melegebb volt, mint a

korábbi. Majdnem hat fok volt a külsõ átlaghõmérséklet
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Második alkalommal fogadták a Kállay család leszár-
mazottait Nyíregyházán szerte a világból. A háromna-
pos világtalálkozó második napján, augusztus 24-én egy
konferenciára várták a rokonokat. Az eseményt Kállay
Helénnek, a család egyik leszármazottjának köszönhet-
te a rokonság. A rendezvény célja, hogy összehozza a
nagy múltú Kállay család napjainkban élõ rokonait.

Fergeteges nyitánnyal indult a Kállay világtalálkozó
konferenciája a Váci Mihály Kulturális Központban, ahol
a Szabolcs Néptáncegyüttes táncmûsorával kápráztatta
el a család leszármazottjait. Az eseményt maga Kállay
Kristóf, Kállay Miklós miniszterelnök unokája moderálta.
Elmondta, a legutóbbi világtalálkozó óta örömmel látja,
hogy szép számmal bõvült a család.

Nyolc évszázados múlt
A Kállay család történelmérõl dr. Holmár Zoltán törté-

nész beszélt. – A nagykállói Kállay család elsõ doku-
mentált õse Kállay Ubul volt az 1210-es évekbõl, aki test-
vérével együtt II. András király lovagja volt. Napjainkig
él ez a család, két nagy ága van Magyarországon, a nap-
kori és az orosi, de van egy kevésbé ismert, a horvátor-
szági Kállay ág, akik szintén képviseltetik magukat a
rendezvényen – részletezte a történész.

Amerikai, német, horvát vendégek
A világtalálkozóra az Egyesült Államokból és Német-

országból hívtak leszármazottakat, azonban idén a hor-
vát rokonok tûntek ki leginkább, hiszen az elõzõ találko-
zóhoz hasonlóan most is õk érkeztek a legnagyobb szám-

Világtalálkozó és események sora a Kállay Gyûjteményben

ban a magyar leszármazottak mellett. A találkozóra a
Kállay Gyûjtemény is sokat készült. A rendezvény elsõ
napjáról Dohanics László intézményvezetõ adott tájékoz-
tatást. – Közel 100–110 Kállay családtag érkezett. Tárlat-
vezetéseket tartottunk, a gyerekek számára dokumentum-
film- és animációsfilm-vetítésekkel, valamint más szóra-
koztató tevékenységekkel készültünk – ismertette.

Idõutazás és kulturális érték
Dr. Panyi Miklós államtitkár beszédében kiemelte, a

találkozó egyfajta idõutazás, amely végigkíséri nemze-
tünk történetét az Árpád-kortól egészen a 20. század vé-
géig. Hozzátette, Nyíregyháza kiemelkedõen jó munkát
végez kulturális téren. – Öröm és büszkeség, hogy a Kállay
Gyûjtemény már négy éve méltó helyén található, azon
a helyen, ahol Kállay Kristóf, Kállay Miklós miniszterel-
nök fia született. Õ volt az, aki 1993-ban a városnak aján-
dékozta a gyûjteményt. Ez az esemény rendkívül fontos

kulturális értéket képvisel a város számára – mondta dr.
Kovács Ferenc polgármester.

A Kállay Gyûjtemény nemrégiben üdvözölte Ilosvay
Gusztáv szobrászmûvészt és feleségét, akik egy újabb
alkotást adományoztak a múzeumnak. A gyûjtemény
most egy Ilosvay-szoborral gazdagodott, amely koráb-
ban a Terror Házában volt kiállítva.

A nagy érdeklõdésre való tekintettel a gyûjtemény
meghosszabbította a Pénztörténeti kiállítást szeptem-
ber 29-ig. Emellett szeptember 14-én a Szépmûvészeti
Múzeummal együttmûködve egy négyórás múzeum-
pedagógiai programot is szerveznek. Az intézmény az
állandó kiállítások mellett további idõszaki tárlatokat
is tervez. Ezek között szerepel a Menyasszony ván-
dorkiállítás, amelyet a Magyar Nemzeti Múzeummal
közösen rendeznek szeptember 14. és 29. között, va-
lamint Gyetván Magdolna textilmûvész kiállítása,
amely október 4. és november 3. között lesz látható.

(Szerzõ: Csatári Jázmin Abigél)
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A 23. VIDOR Fesztivál keretében, augusztus 25-én
rendezték meg a II. Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei
Zsidó Gasztronómiai Fesztivált a Nyíregyházi Zsinagó-
gában és környékén. A fesztiválon a résztvevõk megis-
merhették a zsidó konyha különleges ételeit, miközben
bepillantást nyerhettek egy sokszínû és õsi kultúra vilá-
gába.

Rosenfeld Dániel Imre kántormûvész sófárfújásával
indult a II. Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Zsidó
Gasztronómiai Fesztivál. A rendezvény idén másodszor
nyújtott bepillantást a zsidó kultúra gazdag világába,
bemutatva annak értékeit, hagyományait és szokásait.

Példaértékû közösség

– Ma Nyíregyházán egy rendkívül aktív és ügyes kö-
zösség mûködik, amely mélyen tiszteli hagyományait,
ugyanakkor elõre tekintõen építkezik. Bár a közösség
létszáma nem nagy, hatékony mûködése példaértékû,
amit a megújuló zsinagóga és a város polgáraival, társa-
dalmával, valamint a város vezetésével ápolt kapcsola-
tok is tükröznek. Az idei év különleges jelentõséggel bír,
hiszen a magyarországi holokauszt 80. évfordulójára
emlékezünk – fejtette ki prof. dr. Grósz Andor, a
MAZSIHISZ elnöke. Az eseményen dr. Róna Iván, a Ma-
gyarországi Zsidó Hitközségek Szövetsége turisztikai
igazgatója kiemelte, a tavalyi, elsõ fesztivál hatalmas
sikert aratott. Ennek köszönhetõen született meg az öt-
let, hogy a fesztiválból hagyományt kell teremteni.

Sikeres folytatás

A megnyitón részt vett dr. Kovács Ferenc, Nyíregyhá-
za polgármestere is. – Tavaly kifejeztem reményemet,
hogy a fesztivál hagyománnyá válik és gazdagítja a vá-
rosi rendezvényeket, különösen a VIDOR Fesztivál idõ-
szakában. Örömmel látom, hogy a szervezõk sikeresen

megvalósították ezt az elképzelést, és már másodszor ta-
lálkozunk itt. A fesztivál nemcsak az ételekrõl szól, ha-
nem betekintést nyújt a zsidó konyhamûvészetbe és ha-
gyományokba, valamint a családi történetek megélésé-
be is. Köszönet a szervezõknek a nyitottságukért és az
értékes rendezvény létrehozásáért. Fontosnak tartom,
hogy továbbadhassuk a hagyományokat és a múlt értéke-
it a következõ generációknak – mondta el dr. Kovács
Ferenc polgármester.

Pódiumbeszélgetés és ízutazás

A megnyitó után a résztvevõk meghallgathatták Fû-
szeres Eszter – eredeti nevén Bodrogi Eszter – „Kalando-
zás a zsidó gasztronómiába” címû pódiumbeszélgetését.
A program keretében kiállítás, folklór elõadás és interak-
tív tárlatvezetés is várta az érdeklõdõket. A nyíregyházi-
ak emellett gasztronómiai utazást tehettek a kóser kony-
ha világába, ahol megkóstolhatták a hagyományos zsidó
ételeket, megismerhették ezek különleges receptjeit, és
felfedezhették a gazdag zsidó kulináris kultúrát. Az egész
napos gasztronómiai fesztivál remek hangulatban telt,
számos érdeklõdõt vonzott.

(Szerzõ: Szabó Gabriella)

Három sikeres év után augusztus 25-én ismét megren-
dezték Nyíregyháza legnagyobb, nyárzáró utcai futóver-
senyét, a IV. Wittur-Nyíregyházi Futófesztivált. A prog-
ram különlegessége, hogy a sportoláson túl a környezet-
védelem és a jótékonyság is nagy szerepet kapott ezen a
rendezvényen, amelyet idén is a VIDOR Fesztivál kere-
tein belül hirdettek meg. A Wittur csapata ebben az év-
ben is támogatta a fesztivált.

Az 1 kilométeres jótékonysági távtól a szintén 1 kilo-
méteres gyermektávon át az 5 és 10 kilométeres szaka-
szok közül lehetett választani, de akár a félmaratonon is
indulhattak a résztvevõk. A futófesztivált idén is a környe-
zetvédelem jegyében szervezték, így nem volt szórólapo-

Ezren futottak
a futófesztiválon

Zsidó gasztronómiai fesztivál: a hagyomány
folytatódott a VIDOR Fesztivál keretében

zás, mindenbõl az újrahasznosíthatót választották és a fenn-
tarthatóság volt a kiemelt cél. De nem csak ettõl egyedi a
rendezvény. – A fesztivál egyedisége a komplexitás. A
kétnapos rendezvényt egy motivációs esttel kezdtük, ame-
lyen az egészséges életmódra hívtuk fel a figyelmet. Má-
sodik nap elindultak a futóversenyek, a gyermektávtól a
jótékonysági távon át, a 21 kilométerig – nyilatkozta dr.
Bana Richárd orvos, a futófesztivál egyik szervezõje.

Nyíregyházát egyre gyakrabban nevezzük sportos vá-
rosnak, ezt bizonyítja az is, hogy vasárnap reggel 8 órakor
megtelt futókkal a Kossuth tér. – Nemsokára az új stadion
körüli 630 méteres rekortán futópályát is igénybe vehetik
a nyíregyháziak. A fejlesztések célja, hogy támogassák
az egészséges életmódot, a mozgást és a jó közérzetet –
mondta dr. Kovács Ferenc polgármester. Az idei évben a
Kérlek, segíts! Alapítványnak gyûjtöttek, akik az elhízott
gyermekek táboroztatásában vállalnak nagy szerepet.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)



8 VIDOR2024. szeptember 2.

Véget ért a 23. VIDOR Fesztivál:

Nyíregyháza ismét megmutatta vidám oldalát
Idén már 23. alkalommal rendezték meg az év legvi-

dámabb hetét Nyíregyházán. Augusztus 23. és 31. között
20 helyszínen, 120 izgalmas produkció, forgatag, artis-
ták, élõ szobrok és sok egyéb program várta a VIDOR
Fesztiválra érkezõket. A színházi programkínálat mel-
lett most is gondoskodtak a zenei kavalkádról, a 2024-es
évben nagy hangsúlyt kapott a világzene, magyar és kül-
földi elõadók adtak ízelítõt egyes kultúrák dallamaiból.

Augusztus 23-án kora este nyitotta meg a városvezetés
és a szervezõ Móricz Zsigmond Színház a 2024-es Vi-
dámság és Derû Országos Seregszemléjét, amely nem-
csak a megyeszékhely egyik kedvenc kulturális program-
ja, de az ország számos részérõl, sõt még határon túlról is
érkeznek ilyenkor Nyíregyházára. A megnyitón Novák
Irén mûvészetért és közösségi mûvelõdésért felelõs he-
lyettes államtitkár, dr. Kovács Ferenc polgármester, Kirják
Róbert, a Móricz Zsigmond Színház ügyvezetõ igazgatója
és a VIDOR fõtámogatója, Bárány László, a Master Good
Cégcsoport alapítója is köszöntötte a megjelenteket.

– Jó eljönni Nyíregyházára és részt venni a VIDOR
Fesztivál programjain, ahol olyan élményekkel gazda-
godhatunk, amelyet majd a szürkébb napokon fel tudunk
idézni – mondta köszöntõjében a helyettes államtitkár.
Novák Irén beszédében kiemelte, Nyíregyháza 23. alka-
lommal is bizonyíthatja, hogy milyen jó házigazdája a
seregszemlének. Az elmúlt 20 évben a VIDOR Fesztivál
Magyarország jelentõs és közkedvelt eseményévé nõtte
ki magát. Minõség és szórakoztatás: ez fémjelzi Kelet-
Magyarország meghatározó fesztiválját – tette hozzá.

Megteltek a szálláshelyek
A város polgármestere, dr. Kovács Ferenc kiemelte, bár a

legtöbben nem várják a nyár végét, Nyíregyháza minden
évben készül erre az idõszakra, amikor a turisták száma is
jelentõsen megnõ a városban. – Ez Nyíregyháza legvidá-
mabb hete, amikor több helyszínen kiváló elõadások, kon-
certek várják az érdeklõdõket. Egy igazi kulturális és kö-
zösségi esemény, ahol sokan összegyûlünk. Szeretnék kö-
szönetet mondani mindazoknak, akik támogatják a feszti-
vált. Az eseményt kiemelten támogatja a kormány, fõszpon-
zorunk, a Master Good Cégcsoport is, de a többi szponzor-
nak is köszönetet mondok, mert ilyen hosszú támogatói lis-
ta, mint idén, még soha nem volt. Köszönet a színház csa-
patának és az önkormányzat dolgozóinak is, akik hosszú
hónapokon keresztül szervezik ezt a programot – mondta a
polgármester az esemény megnyitóján.

A NOX energikus koncerttel nyitott

A megnyitó estéjén rengetegen vettek részt a Kossuth
téren, de a tömeg csak még nagyobb lett a NOX koncert
kezdetére. A 2000-es évek egyik legnagyobb és legsikere-
sebb ikonikus zenekara, a pop-rock mûfaját a népzenével
zseniálisan ötvözõ NOX egy különleges, látványos kon-
certtel lépett elõször a VIDOR Fesztivál közönsége elé.

Grund-slágerek és rockklasszikusok
Szombaton többek között A Grund – vígszínházi fiúze-

nekar varázsolta el a közönséget. A zenekar, amely 2017.
május 1-jén alakult a Vígszínház 121. születésnapjára, a

fesztivál ezen napján mutatta be energikus és sokszínû
mûsorát. A csapat tagjai, akik mindannyian a Vígszínház
nagy sikerû zenés játékának, a Dés-Geszti-Grecsó: A Pál
utcai fiúk címû produkciónak szereplõi olyan koncerttel
rukkoltak elõ, amelyben A Pál utcai fiúk ismert számai
mellett népszerû vígszínházi slágerek, Presser-klassziku-
sok, valamint hazai és külföldi rockzenei kedvencek is
helyet kaptak.

Rapült az idõ Gesztivel
Vasárnap este például Geszti Péter koncertje vonzotta

a város lakóit a zsúfolásig megtelt Kossuth térre, ahol a
Rapül az idõ címû produkcióval lépett színpadra. A kon-
cert elõtt Geszti Péter elmondta, hogy számára egy jó fesz-
tivál akkor igazán emlékezetes, ha minden korosztály

megtalálja benne a maga szórakozását, és zenéje éppen
ezt a sokszínû közönséget szólítja meg. – Egy fesztivál
akkor jó, ha sokszínû programkínálattal bír, és különbözõ
társadalmi rétegeket, valamint korosztályokat vonz. Egy
városi fesztivál esetében ez különösen fontos, hiszen vál-
tozatos közönség jár ki az eseményekre. Fontos, hogy min-
den résztvevõben megmaradjon a fesztivál után egy kel-
lemes érzés – részletezte az énekes.

Látványos rockmusical
A fesztivál negyedik napján, hétfõn, számos kiváló

programelem mellett nagy sikerrel mutatták be az EDDA
A Kör címû rockmusicaljét, amely a zenekar 50. évfordu-
lójának tiszteletére készült. A Kossuth téren a hatalmas
tömeg teljesen megtöltötte a teret. Az elõadás egy fiatal-
ember felnõtté válásának történetét mesélte el az Edda
Mûvek legnagyobb slágereivel. Az elõadás premierje a
Szigligeti Várudvarban volt, és Nyíregyházán is óriási si-
kert aratott. Az elõadáson maga Pataky Attila, az Edda

Mûvek frontembere is jelen volt, és a produkció lenyûgöz-
te a közönséget.

Nyugat-afrikai ritmusok
A színes világzenei felhozatal keretében a Moribaya

együttes nyugat-afrikai zenével lépett fel kedden a VIDOR

Kertben, ahol a világzene különleges kultúráit is bemutat-
ták. A zenészek Burkina Fasóból, Ausztráliából, illetve
Ukrajnából és Lengyelországból származnak. Az elõadók
különleges afrikai hangszereken – mint a balafon és a
djembe – muzsikálnak. Elmondták, nagy örömmel fogad-
ták a felkérést, illetve azt is, hogy céljuk a nyugat-afrikai
folklór szélesebb közönséggel való megismertetése. A pro-
dukciót nagy érdeklõdés övezte, és a fesztivál további iz-
galmas világzenei programokkal is várta a közönséget.

Különleges stand up est
Szinetár Dóra szerdán mutatta be Egy életem címû stand

up estjét a Móricz Zsigmond Színház Nagyszínpadán. A
darab, amelyet Lévai Balázs rendezett, az egyszemélyes
életrajzi stand up mûfajában készült. A mûvésznõ elmondta,
ez egy olyan színpadi elõadás, amelyben van magánélet,
de szakmai történet is, így a családjáról is beszélt, de csak
annyit mondott el, amennyi egy színházi darabba belefér
és a nézõkre tartozik. Mint kiderült, hiába él Budapesten,
nagyon szeret vidéki helyeken fellépni, mivel számára az
az otthon, ahol az õ nyelvét beszélik. Úgy érzi, amint
kilép a fõvárosból, azonnal más közeg fogadja. – Azt ta-
pasztaltam, hogy minél messzebb megy az ember, annál
jobban örülnek neki. Néha a Budapesten élõk úgy gondol-
ják, hogy õk már mindent tudnak. Azonban ahogy kijjebb
haladunk, azt érzem, az emberek kíváncsibbak. Elfogad-
ják, hogy csak azért, mert olvastak valakirõl valamit az
újságban, még nem ismerik a másik illetõt – mondta.

A hét hátralévõ napjaiban tovább folytatódott a VIDOR
Fesztivál színes programkínálata, amely minden korosz-
tály számára izgalmas élményeket nyújtott.

(Szerzõk: Nagy Boglárka, Kemecsei Fanni, Csatári Jázmin Abigél)

A fesztivál óriási tömegeket mozgatott meg
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Puskás Tivadar 2000-tõl volt a Móricz Zsigmond Szín-
ház társulatának közkedvelt színmûvésze, aki Neil Simon:
A Napsugár fiúk címû darabjának fõszereplõjeként a
2020/21-es évad végén köszönt el teátrumunktól. Persze
nem véglegesen, hiszen most a VIDOR Fesztivál zsûri-
elnökeként tért vissza, szeptembertõl pedig a korábban
nagy sikert aratott Oscar címû bohózatban láthatjuk a
Nagyszínpadon.

Az idén hetvenesztendõs, még mindig fiatalos Pusi –
ahogy szinte mindenki becézi – mindig örömmel jön Nyír-
egyházára, a számára kedves városba, a régi játszótársak-
hoz.

– Sok nyíregyházi örül annak, hogy újra itt lát téged.
Az Oscar, amit idén elõször szeptember 13-án láthat a
közönség, teljesen független a zsûrielnöki szereptõl?

– Elõször az Oscar jött szóba, felhívott Kirják Róbert
igazgató, hogy lenne-e kedvem újra játszani, mert szük-
ség lenne rá, a közönség igényli. Remélem így is van.
Három éve léptem itt utoljára színpadra, akkor hagytam
abba. Persze azóta olykor játszom azokat a korábbi sze-
repeket, amelyekben itt is látott a közönség. Csak éppen
nem Nyíregyházán, hanem Pesten a Madáchban és a Vi-
dám Színpadon, valamint Kaposváron. A Meseautó és a
Tanulmány a nõkrõl olyan darabok, olyan szerepekkel,
amelyeket már tudtam, így nem kell újra hathetes próba-
folyamatot végigtanulni és -csinálni.

– Ezek szerint nem tudsz elszakadni a színpadtól.
– Ezekre a szerepekre nem lehet nemet mondani. Az

Oscar is ilyen Nyíregyházán. Megkaptam a szövegköny-
vet – nagyon régen játszottuk, a 2018/19-es évadban – s
ahogy elkezdtem olvasgatni, jöttek vissza a szövegek.
Mindig is nagyon élveztem ezt a bohózatot, fürödtem/lu-
bickoltam benne. Nagyon jó volt a kollégákkal játszani.
Ezúttal is színpadra lépek néhányukkal az akkori szerep-
osztásból, így Szvrcsek Anitával, Kosik Anitával, Széles
Zitával, Martinkovics Mátéval, Tóth Zolkával, Horváth
Viktorral, és mellettük újakkal is, akik akkor nem voltak
részesei az elõadásnak. Próbálunk, majd szeptember 13-
án, pénteken lesz az elsõ elõadás, utána rohanok haza
Pestre, mert másnap tartják Peti és Bogi kétszemélyes
musicaljének a bemutatóját.

– Nem unatkozol, tartalmas, utazós és unokázós éle-
tet élsz. Megvalósult az a vágyad, hogy több szabadidõ
és kevesebb munka jellemezze az életedet. Hogy érzed
magad?

A VIDOR-on zsûrielnök, az Oscarban szappangyáros
– A nyár elején megállt az utazások sora, nem mentünk

nyaralni. Ennek egyik oka, hogy nagyon sokat kell vigyázni
a babára – amit nagy élvezettel csinálunk –, felváltva a
másik oldali nagyszülõkkel. Ott kell lennünk a kis Ábel-
lel, Petiék körül, hiszen rengeteg az elfoglaltságuk. Bogi
számára is szépen jönnek vissza a feladatok, a különbözõ
fellépések, Peti folyamatosan dolgozik. Nemcsak a babá-
ra vigyáztunk, hanem a kutyára is. Petiék többször elutaz-
tak kikapcsolódni, ilyenkor a házukra, a kertjükre, a ku-
tyára is mi vigyázunk, odaköltözünk arra az idõre.

– Neked most bejött a VIDOR Fesztivál zsûrielnöksége
is, ami bõ egyhetes, állandó ittlétet igénylõ elfoglaltság...

– Felhívott igazgató úr, s megkérdezte, elvállalnám-e.
Nyilvánvalóan nem mondtam, mondhattam nemet, hiszen
nagy megtiszteltetés egy országos hírû nagy fesztivál
zsûrielnökének lenni. Ha az embert felkérik, az ilyesmit
el kell vállalni. Úgy gondolom, a vígjátékokhoz értek, tu-
dom, hogyan kell játszani és rendezni. Ugyan éppen most
mentünk volna nyaralni a feleségemmel, de vonzott ez a
feladat.

– Színészként és rendezõként is otthon vagy a vígjá-
tékokban, tehát valóban nagyon autentikus zsûrielnököt
köszönthetünk személyedben.

– Mindegyik darabot ismerem, a színészeket és a ren-
dezõket is, így kialakult bennem, mi az, amit elvárok az
egyes elõadásoktól. Most másfajta pontozási rendszer van,
mint korábban, nem úgy zajlik, hogy megbeszéljük, utá-
na pontozunk, hanem mindenki titkosan teszi. Én úgy tu-
dok hatni a nem szakmabeli zsûritagokra, hogy az elõ-
adás elõtt elmondom, mit várok el az adott darabtól, utá-
na titkosan lepontozzuk. Azzal a különbséggel, hogy az
én pontjaim duplán érnek, ha valami kétséges, vagy egyen-

lõség van, akkor ez dönthet. Természetesen nem vagyok
rosszindulatú. Ugyanakkor nem vagyok a színpadi trágár-
ság híve – noha olykor helye lehet bizonyos szituációk-
ban (dühbõl, indulatból, viccbõl) –, de gyûlölöm, ha ön-
célú, ha bizonyos szavakat szinte kötõszóként használ-
nak.

– Van olyan elõadás a VIDOR versenyprogramjában,
amit színészként, rendezõként, zsûrielnökként különösen
vársz?

– Mindig csak az aznapi elõadásokra koncentrálok. Elõ-
re nem nagyon nézek, mert óhatatlanul az járna a fejem-
ben, hogy elõre hasonlítgatnám, vajon azokra milyen pon-
tokat adhatok majd, így elõre befolyásolná az aznapi pon-
tozást, azaz nem biztos, hogy teljesen objektív lenne emi-
att. Nyilván emlékszem a darabok nagy részére, láttam
valahol, esetleg játszottam is benne, eszerint mûködtetem
az agyam, így maradhat objektív a szavazatom.

Én a vígjáték fesztiválon a vígjáték híve vagyok, amely-
nek lényege, hogy másfél hétig kacagjanak az emberek.
Tehát nem minden darab kell, hogy feltétlenül nagy, mag-
vas üzenetet hordozzon. Szakmai sznobizmusnak tartom,
amikor valaki azt mondja, hogy kicsit sírjunk, szenved-
jünk is nézõként a nevetés mellett, mert az tragikomédia,
s nem vígjáték. Nálam zsûrielnökként is a színész az elsõ,
fontos a darab, a rendezõ legfeljebb harmadik. A végére
kiderül, hogy tönkretette-e az elõadást, vagy jól megcsi-
nálta.

– Jó nyugdíjasnak lenni, miközben a szeretett színpad-
ból is megmaradt valamennyi?

– Csodálatos. Szép lassan zajlik most az életünk, nincs
a korábbi nagy rohanás, gyakorlatilag mindenre van idõ.
Nem fontos autópályán utazni, helyette lehet kis utakon,
közben nézelõdni, gyönyörködni a tájban. Nem kell elvi-
selnem különbözõ idegesítõ embereket, s mivel bizonyá-
ra olykor én is idegesítõ vagyok öreg koromra, megkímé-
lem magamat másoktól. Nem megyek szerepek után, nem
ajánlgatom magam, de ha nekem tetszõ lehetõség adó-
dik, természetesen örömmel elvállalom.

Nyíregyházára azért is jó jönni, mert itt nagyon szere-
tik a színészeket. A kollégákkal is jobban jut idõnk egy-
másra, például elõadások után mindig van élet a büfében,
jó beszélgetésekkel. De nem sok helyen tapasztalom ezt.
Kaposváron még igen, de a fõvárosban már mindenki siet,
a büfé is zárva elõadás után, el kell hagyni a színházat fél
órán belül.

(Szerzõ: Kováts Dénes)

Az Oscar címû
bohózatban
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Az elsõ meccs az új Nyíregyházi Stadionban
Átadták az új városi stadiont! Elõször léphetett pályá-

ra a létesítményben a Spartacus, és a szezon legjobb
meccsét játszotta a Fehérvár ellen. Közel 8000 nézõ volt
kíváncsi a találkozóra.

Minden jegy elkelt!

Tökéletesen elõkészített pálya, óriáskivetítõk, modern
hangrendszer, és közel nyolcezer nézõ. Csak a vendég
szektorban maradtak üres székek az augusztus 26-i Nyír-
egyháza Spartacus–Fehérvár mérkõzés elõtt. Mindenki az
új városi stadionra, és a három év után hazatérõ, az NB I-
be visszajutó Szparira volt kíváncsi, és az összes belépõ
elkelt elõvételben, így a helyszínen már nem is lehetett
jegyet venni.

Köszönet a szurkolóknak is

A találkozó elõtt dr. Kovács Ferenc, Nyíregyháza pol-
gármestere mondott ünnepi köszöntõt. – Mindenekelõtt
szeretnék köszönetet mondani azoknak a szurkolóknak,
akik a csapat mellett mindvégig, jóban-rosszban kitartot-

tak, és kísérték õket folyamatosan, a stadion építése alatt
hazai pályának számító Balmazújvárosba és idegenbe is.
Klubhûségük eredménye is ez a szép siker, hogy a Szpari
újra az élvonalban játszik. Ráadásul most már valóban
hazai pályán, egy vadonatúj, UEFA minõsítésû focipályán.
A nyíregyháziak megérdemeltek már egy ilyen modern,
méltó sportlétesítményt, mely illeszkedik a korábbi fejlesz-
tések, a felújított aréna, a jégpálya, az uszoda, az Atlétikai
Centrum sorába.

Sportközpont és rekortán futópálya

– Fontos kiemelni, hogy ez a beruházás sem csak a fut-
ballstadionról szól, hiszen a napokban birtokba vehetjük
például a világítással ellátott, több mint 630 m hosszú,
másfél méter széles rekortán futókört, ami a létesítmény
nyitvatartási idejében ingyenesen használható mindenki
számára, valamint az új, kétszintes szabadidõ sportköz-
pontot, ami a sportfoglalkozások mellett a kispályás foci

öltözõinek is otthont ad. Valamint 3 salakos pálya helyén
mûfüves pályát alakítottunk ki, ezzel is még modernebb
körülményeket biztosítva az ország egyik legnagyobb kis-
pályás bajnokságában focizók számára – mondta a pol-
gármester, aki hajrá Nyíregyháza, hajrá Szpari! felkiáltás-
sal buzdította a csapatot és a közönséget.

„Újra itt vagyunk!”

Révész Bálint, a Nyíregyháza Spartacus tulajdonosa
augusztus 20-án kapta meg a díszpolgári címet a várostól.
A klub tulajdonosa nem leplezte meghatódottságát a meg-
nyitón. – Itt vagyunk újra az NB I-ben, egy új stadionban.
Nagyon boldog vagyok, és szeretnénk sok örömet okozni
ebben a létesítményben a nyíregyháziaknak.

Multifunkciós központ, közösségi színtér

A régi stadion már az 1958-as megnyitásakor is elavult-
nak számított. Elbontását követõen több mint 8000 férõ-
helyes, mintegy 12 200 négyzetméteres létesítményt ala-

kítottak ki, 10 ezer négyzetméteres központi pályával. A
multifunkciós komplexumban a labdarúgó-mérkõzések
mellett koncerteket és más rendezvényeket is szerveznek
majd. Elkészültével a város közösségi élete is egy jelentõs
új központot kapott. A futballstadiont a modern, UEFA-2
kategória követelményeinek megfelelõen alakították ki. A
stadion új játéktere pályafûtést és automata öntözõrend-
szert kapott.

Hatgólos döntetlen

Fantasztikus hangulat fogadta a csapatokat, és a két
együttes remek színvonalú, változatos meccset vívott. Bár
a Szpari 2-0-ra is vezetett, a fehérváriak fordítottak. A vé-
gén a Nyíregyháza egyenlített, így a nyitómeccs 3-3-as
döntetlennel ért véget. (A bajnok Ferencváros elleni, ide-
genbeli mérkõzést lapzártánk után rendezték, de minden
fontos információ megtalálható frissen a nyiregyhaza.hu
városi webportálon.)

(Szerzõ: Dankó László)
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A paralimpián is szurkolhatunk nyíregyházinak
Augusztus 28-án kezdõdött Párizsban a paralimpia.

Magyarországot közel 40 sportoló képviseli. Köztük van
a nyíregyházi kerekesszékes vívó, Tarjányi István is.

Az olimpikonok után, augusztus 28. és szeptember 8.
között a paralimpikonoké lesz a fõszerep Párizsban, ahol
39 magyar sportoló képviseli hazánkat 13 sportágban. A
párizsi csapat tagjai közül tízen újoncok, két-három ver-
senyzõ pedig az utolsó paralimpiáján vesz részt.

Éremért utazik Tarjányi István
Nyíregyházát Tarjányi István kerekesszékes vívó képvi-

seli. A világranglistán az élmezõnyhöz tartozik, és az Eu-
rópa-bajnokságon is ezüstérmet szerzett, így az a célja,
hogy Párizsból is éremmel térjen haza. – Mindent megte-
szek majd, de szeretném, ha nem nyomna agyon a tét.
Vertem már meg mindenkit a mezõnybõl, de kaptam is ki
mindenkitõl, így bármi lehet – mondta Tarjányi István
kerekesszékes vívó.

Ideális körülmények a felkészüléshez
A Nyíregyházi Sportcentrum versenyzõje második

paralimpiájára utazhat, korábban már Tokióban részt vett
a játékokon. Ideális körülmények között dolgozhattak az
Atlétikai Centrumban kialakított vívóteremben, és sikerült
elvégezni a tervezett munkát. – Felkészültünk a para-
limpiára, beletettük azt a munkát, amit kellett. A többi már
a napi formán múlik. A legfontosabb, hogy felszabadultan
vívjon – tette hozzá Pákey Béla edzõ.

Két számban indul a héten
Az olimpián három nyíregyházi sportolónak szurkolhat-

tunk, Fucsovics Márton, Kovács Richárd és Helebrandt Máté
személyében. A Sportcentrum igyekezett minden feltételt
biztosítani Tarjányi Istvánnak a felkészülés során. – Már az
is siker, hogy több versenyzõnk kijutott az olimpiára, illet-
ve a paralimpiára. A világ legjobb kerekesszékes vívói lesz-
nek ott Párizsban, és a mérkõzéseken minden másodperc-
nek, milliméternek jelentõsége van. Bízom abban, hogy Ist-
vánnak minden összeáll majd – hangsúlyozta Kõhalmi Ri-
chárd, a Nyíregyházi Sportcentrum ügyvezetõje. A para-
limpiára a vívóknál 16 versenyzõ kvalifikálta magát. Tarjá-
nyi István kardban és párbajtõrben is indul, szeptember 3-
án és 6-án szurkolhatunk a nyíregyházi versenyzõnek.

(Szerzõ: Dankó László)

Szerezd vissza a családodat!
Légy okosabb az okostelefonnál!

Indul a tanév... ezúttal jóval korlátozottabb okostelefon-
használattal. Mi áll a kormány döntésének hátterében? Mi-
lyen nemzetközi példákat látunk? Hogyan reagálnak a diá-
kok és miként kezelhetik a helyzetet a pedagógusok, a szü-
lõk?

Meghívott elõadó: Pöltl Ákos, az MCC Ifjúságkutató In-
tézet kutató szakértõje, vezetõ oktató internethasználat és
figyelemgazdaság témakörökben, családbiztonsági szak-
értõ, egyetemi oktató.

Idõpont: szeptember 3. 17.00 óra. Helyszín: MCC nyír-
egyházi képzési központ (Kálvin tér 4-5.).

Az eseményen történõ részvétel ingyenes, azonban min-
den esetben regisztrációhoz kötött. Regisztráció: https://
feliratkozas.mcc.hu/hu/form/szerezd-vissza-a-csaladodat-leg

Kerékpáros örökségtúrák
Idén ismét széles palettán kínál aktív, kerékpáros túra-

lehetõségeket a Nyíregyházi Turisztikai Iroda és a Közép-
kori Templomok Útja Egyesület. A kirándulások a Nyír-
ségben és a Felsõ-Tisza-vidéken, valamint a Biharban nyúj-
tanak kikapcsolódást a bicikliseknek, sokszor kevésbé is-
mert, de rendkívül jelentõs és látványos örökséghelyszí-
neken barangolva.

Szeptember 7.: Irodalomtörténeti emlékhelyek a
Szatmárban (58 km)

Szeptember 14.: Tirpák Telepesek Nyomában (40 km)
A túrákkal kapcsolatban további információk a https://

www.oroksegtura.hu/szervezett-oroksegturak weboldalon
találhatóak, elõzetes regisztrációra is ezen a felületen van
lehetõség.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○
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(Szerzõ: Ilyés Gábor helytörténész,
www.emlekjelek.hu)
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Az iparmûvész hentes és mészáros: Bodnár István
Képzeljünk el egy olyan hentesáruüzletet, amelynek

kirakatából paprikásszalonnából, kolbászból, zsírból és
tepertõbõl formázott emberek és állatok néznek velünk
szembe. Bizony meglepõdnénk, és kíváncsiak lennénk
arra, kinek juthatott eszébe, hogy ezekbõl az alap-
anyagokból szobrokat formázzon. Az 1930-as évek
Nyíregyházáján ezek a kirakatok szinte állandóak vol-
tak, köszönhetõen a mûvészi tehetséggel megáldott
Bodnár István hentes és mészárosnak.

Bodnár István 1914. szeptember 14-én született Nyír-
egyházán. Mint hentes és mészáros 1926-ban váltotta
ki az ipart. Négy évvel késõbb a Kiss Ernõ utca 9. szám
alatt megnyílt üzletét ajánlotta egy hirdetésben a vá-
sárlók figyelmébe, azonban 1934-ben már Gróf István
hentes- és mészárosmesternél dolgozott, akinek a Bencs
László (ma Szabadság) tér 4., a Vécsey u. 56., a Hatzel
tér 2. szám alatt és a vasútállomás közelében lévõ Sza-
bolcs szálló épületében voltak üzletei. Bodnár István a
Bencs László téri fõüzletben tevékenykedett, és annak
a kirakatait rendezte be nagy feltûnést keltõen.

Az elsõ mûvészi alkotásairól 1934-ben adott hírt a
helyi lap. Ekkor az egyik kirakatban egy hortobágyi
legelõt alakított ki tehenekkel, vályúkkal, gémeskút-
tal, a másikban pedig egy parkos henteslakot. A cikk-
író szerint „annyi mûvészi ízléssel, határozott tehet-
séggel” készítette alkotásait, hogy „a fõvárosban felfi-
gyelnének erre az õstehetségre”, továbbá: „nagy jövõt
jósolunk neki!”. Egy évvel késõbb újabb szenzációt

keltett a zsírból megmintázott házaspár alakjával,
mellettük pedig egy színes virágcsokor, szintén zsírból
mintázva. Ekkor is elragadtatással írtak róla: „Ez a fia-
tal, igen tehetséges iparmûvész, ha megfelelõ környe-
zetbe kerülne, feltétlen nagy és komoly mûvészi sike-
reket érhetne el”.

1935-ben ismét önállósította magát, a Rákóczi utca
4. szám alatti hentes- és mészárosüzletet vette át. Va-
lószínûleg saját vevõit is meglepte ötletes kirakatai-
val, de errõl már nem szólnak híradások. Késõbb majd
a Szabolcs-Szatmár Megyei Húsipari vállalatnál kama-
toztatta tudását. Innen ment nyugdíjba, s majd hunyt el
1987. május 25-én.


